

DOI: 10.18572/2071-1166-2021-1-51-53

Административная ответственность за возбуждение ненависти либо вражды, а равно унижение человеческого достоинства в условиях развития информационных технологий

Зайцев Игорь Алексеевич,
*начальник отдела НИЦ № 4 ВНИИ МВД России,
кандидат юридических наук
121069, г. Москва, ул. Поварская, 25, стр. 1
E-mail: nic4-vniimvd@mvd.gov.ru*

В декабре 2018 г. Кодекс Российской Федерации об административных правонарушениях дополнен нормой, устанавливающей административную ответственность за возбуждение ненависти либо вражды, а равно унижение человеческого достоинства публично, в том числе с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, включая сеть Интернет. В условиях развития информационных технологий и формирования информационного общества в правоприменительной деятельности актуальны вопросы правильной квалификации и возбуждения дела об административном правонарушении, предусмотренном ст. 20.3.1 КоАП РФ.

Ключевые слова: возбуждение ненависти, вражда, унижение человеческого достоинства, гуманизация законодательства, информационные технологии, административная ответственность.

The Administrative Liability for Incitement to Hatred or Enmity and Violation of Human Dignity in the Information Technology Development Conditions

Zaytsev Igor A.
*Department Head of Research Center No. 4 of the National Research Institute
of the Ministry of the Interior of the Russian Federation
PhD (Law)*

In December 2018, the Code of Administrative Offenses of the Russian Federation was supplemented with a norm establishing administrative responsibility for inciting hatred or enmity, as well as public humiliation of human dignity, including using the media or information and telecommunication networks, including the Internet. In the context of the development of information technologies and the formation of the information society in law enforcement, the issues of correct qualification and initiation of an administrative offense case provided for in Article 20.3.1 of the Administrative Code of the Russian Federation are relevant.

Keywords: incitement to hatred, enmity, humiliation of human dignity, humanization of legislation, information technology, administrative responsibility.